



DOI: 10.18572/1813-1190-2019-11-3-15

О критериях диссертационных исследований в организациях, получивших право самостоятельно присуждать ученые степени

Габов А.В.*

Цель. В 2016 г. в закон о науке были внесены изменения, в соответствии с которыми целому ряду организаций было предоставлено право не только присуждать самостоятельно ученые степени кандидата наук и доктора наук, но и устанавливать критерии (требования) диссертации. Это привело к появлению в каждой из таких организаций документов, которыми соответствующие критерии (требования) были установлены. Целью настоящей статьи является анализ указанных документов для определения их соответствия требованиям, установленным законодательством и Положением о присуждении ученых степеней, утвержденным Правительством России. **Методология:** проведение исследования базируется на выделении из текста Положения о присуждении ученых степеней критериев, общих для всех диссертаций, и требований к кандидатским и докторским диссертациям. Сквозь их призму проводится сплошной анализ критериев к диссертациям, установленных документами организаций, получивших право самостоятельного присуждения ученых степеней. **Научная и практическая значимость.** Представленная статья — первая попытка обобщения такого рода критериев (требований) сквозь призму критериев, требований, установленных действующим Положением о присуждении ученых степеней. Выводы исследования могут быть использованы для корректировки документов организаций, получивших право самостоятельного присуждения ученых степеней. **Выводы.** По мнению автора, большое разнообразие требований хотя и не является критическим, но в целом выбранный вектор развития системы государственной научной аттестации признать удачным нельзя.

Ключевые слова: диссертация, научная аттестация, диссертационный совет, критерии диссертации, требования к диссертации, новизна, научность, аргументированность выводов, внутреннее единство, корректность заимствований.

On Criteria for Thesis Researches in Organizations Having Received the Right to Award Academic Degrees on a Standalone Basis

Gabov A.V.**

Purpose. In 2016, the law on science was amended, according to which a number of organizations were granted the right not only to award their own scientific degrees of candidate of science and doctor of science, but also to establish the criteria (requirements) of the thesis. This led to the appearance of documents in each of these organizations, which established the relevant criteria (requirements). The purpose of this article is to analyze these documents to determine their compliance with the requirements established by the legislation and Regulations on awarding degrees approved by the Government of Russia. **Methodology:** the study is based on the allocation of the text of the Regulations on awarding degrees criteria (common to all dissertations and requirements for candidate and doctoral dissertations) and continuous analysis through the prism of criteria for dissertations established by the documents of organizations that have received the right to self-award degrees. **Scientific and practical significance.** The presented article is the first attempt to generalize such criteria (requirements), through the prism of criteria, requirements established by the current Regulations on awarding degrees. The findings of the study can be used to adjust the documents of organizations that have received the right to self-award degrees. **Summary.** According to the author, a wide variety of requirements, although not critical, but in General the chosen vector of development of the system of state scientific certification can not be recognized as successful.

Keywords: dissertation, scientific certification, dissertation council, criteria of dissertation, requirements to dissertation, novelty, scientific character, reasonableness of conclusions, internal unity, correctness of borrowings.

* Габов Андрей Владимирович, главный научный сотрудник Института государства и права Российской Академии Наук (ИГП РАН), доктор юридических наук, профессор, заслуженный юрист Российской Федерации, член-корреспондент РАН, gabov@igpran.ru

** Gabov Andrew V., Chief Research Scientist of the Institute of State and Law of the Russian Academy of Sciences (ISL RAS), LL.D., Professor, Honored Lawyer of the Russian Federation, Corresponding Member of the RAS

